
 

 چهارشنبه اعلام می کنند از شنبه 
اخراجی!

 »اخراج« بلای جان کارگران است؛ هر کارگری که این 
روزها با یک قرارداد موقت چندماهه مشغول به کار است، از 
بلیه ای به نام »اخراج« که نام خوش و آب و رنگِ تعدیل بر 
آن گذاشته اند تا از بار منفیِ فاجعه بکاهند، بیش از هر چیز 
دیگری واهمه دارد.  وقتی اوضاع اقتصادی مطلوب نیست، 
اولین گروهی که تاوان می پردازند، کارگران هستند؛ آن ها 
از یکسو، ناداری و مشکلات معیشتی را تحمل می کنند و 
از سوی دیگر، قربانیِ بهره برداری به مقصودِ کارفرمایان 
می شوند؛ در چنین شرایطی، اگر حاشیه سود کارفرمایان –

حتی به میزان خیلی ناچیز-  کم شود، اخراج به عنوان اولین 
راهکار روی میز می آید؛ اخراج های فردی و گروهی، یک 
مصیبت تمام عیار است؛ کار، سر جای خود است و ادامه دارد، 
اما تعدادی از کارگران دیگر در کارگاه نیستند؛ کارگرانی با 
سال ها سابقه با یک نامه  ساده  »دیگر به شما نیاز نداریم« 
کار و آینده  خود را از دست می دهند و آن ها که می مانند 
باید بار همکاران اخراجی خود را هم بر دوش بکشند، با 
همان حقوق سابق، دو برابر یا حتی سه برابرِ قبل کار کنند 
و البته راه اعتراض هم معمولاً به تمامی مسدود است!وقتی 
کارگران »بی ثبات کار« و قرارداد موقتند و تشکل صنفی 
مستقل به عنوان یک پشتوانه جمعی برای حفظ حقوق 
اولیه خود ندارند، بدیهی است که کارفرما دست بالا را دارد 
و هر وقت سودش اقتضا کند، کارگران را به اسمِ  عدم نیاز 
اخراج و بیکار می کند؛ اما مساله اینجاست که کارگران 
نه در درون کارگاه و نه در برون کارگاه، حامی قدرتمندی 
ندارند تا جلوی اخراج های بی قانون و بی رویه گرفته شود؛ 
درون کارگاه، تشکل مستقل نیست و بیرون کارگاه، مراجع 
حل اختلاف آنچنان که باید، پشت و پناه کارگران نیستند 
و از حقِ »اشتغال دائم در کارهای با ماهیت مستمر« دفاع 
نمی کنند. فعالان کارگری همگی از این رنج های بسیار 
دیده اند، گروه گروه کارگرانی که ناخواسته اخراج می شوند 
و قدرتی برای اعتراض و بازگشت به کار ندارند. حسین 
حبیبی )عضو هیات مدیره کانون عالی شوراهای اسلامی 
کار کشور( از افزایش نرخ اخراج در ماه های اخیر انتقاد 
می کند و می گوید: نوزدهم دیماه، تعدادی از کارگران 
شاکی از صدور احکام مراجع حل اختلاف و رفتار غیر 
قانونی کارفرمایان، به دفتر کانون هماهنگی شوراهای 
اسلامی کار استان تهران مراجعه کردند؛ این کارگران همه 
باسابقه بودند اما بعد از اخراج غیرقانونی یا تعارضات دیگر در 
کارگاه، نتوانسته بودند رأی عادلانه و مطابق قانون بگیرند. 
او معتقد است وقتی کار، مستمر است و اخراج غیرقانونی، 
باید رأی بازگشت به کار توسط مراجع حل اختلاف صادر 
شود، ضمن آنکه هیات های حل اختلاف باید نسبت به 
پرداخت حق السعی موضوع ماده ۳۴ و وفق ماده ۱۶۵ 
قانون کار نیز از تاریخ اخراج، حکم صادر نمایند، درصورتی 
که مبلغ رای، مزد مبنا باشد تخلف آشکار و برخلاف ماده 
۱۶۵ است و اگر دیوان عدالت اداری نیز رأی هیات حل 
اختلاف مبنی بر پرداخت مزد مبنا را تایید نماید، مرتکب 
تخلف شده که کارگر شاکی با اعتراض خود حق درخواست 
تجدید نظرخواهی دارد. به گزارش ایلنا، مشخص است 
وقتی کارگران نتوانند سازماندهی مستقل داشته باشند و با 
قدرت جمعی خود مقابل سودجویی و سلطه گری کارفرما 
بایستند، نظامِ برابری جایگاهیِ کارگر و کارفرما به یک نظامِ 

ناظم مابانه بدل می شود.

 موتورسیکلت
تردد غیر قانونی، پرسرعت و بی ملاحظه موتورسیکلت ها 
در تونل توحید بسیار خطرآفرین است چرا پلیس راهنمایی و 
رانندگی از این مساله و حرکت خودروها و موتورسیکلت ها با 
سرعت بالا و در خط اضطرار به رغم وجود دوربین جلوگیری 
نمی کنند؟ این کار هم برای دیگران خطر دارد و هم برای 

خودشان؟!
احدی از تهران 

پل عابرپیاده
با توجه به هزینه زیادي که براي احداث پل هوایي )عابر 
پیاده( صرف مي شود لازم است در مکان هایي نصب شود که 
مورد استفاده قرار گیرد. در حال حاضر پل عابر پیاده سرحافظ 
در نقطه اي واقع شده است که استفاده زیادي از آن نمي شود. 

لطفا توجه شود. 
حبیبی از تهران

میدان راه آهن
میدان راه آهن با اینکه میدانی قدیمی در تهران است ولی 
سمت مترو که به سمت میدان انقلاب می روند واقعا از لحاظ 
بهداشتی افتضاح است و شهرداری هیچ گونه جمع آوری 
زباله ای در این میدان انجام نمی دهد. از مسئولان تقاضا 
داریم که به دلیل اینکه در این قسمت میدان معتادان و افراد 
کارتن خواب تجمع می کنند. از مسئولان تقاضا داریم فکری 

اساسی برای این موضوع کنند. 
حکمتی از تهران 

برچسب آگهی
شهرداری تهران میلیون ها تومان برای زیباسازی شهر 
خرج می کند ولی هیچ فکری به حال این آگهی هایی که 
در سطح شهر و خیابان ها به دیوارها می چسبانند  نمی کند 
پیشنهاد می شود شهرداری سر هر کوچه ای تابلویی نصب کند 
و این شرکت ها را مجاب کند که آگهی ها بر روی این تابلوها 
چسبیده شود. هر کس هم نیاز داشته باشد از روی این تابلوها 
این آگهی ها را بردارد و جریمه ای هم برای چسباندن این 

ساجدی از تهرانآگهی ها برای هر شرکت بگذارد. 

  آرمان ملی: حداقل حقوق ماهانه قانون کار در سال ۱۴0۱ 
پنج میلیون و ششصد و هفتاد و نه هزار و هفتصد و پنجاه هزار 
تومان است. هرچند در بودجه پرسر و صدای ۱۴02 که چند 
روز گذشته آن را به محمدباقر قالیباف تقدیم کرد، کف حقوق 
کارمندان 7میلیون تومان درنظر گرفته شده است. هرچند 
همه می دانند که افزایش 20 درصدی حقوق کارمندان دولت 
در شرایط تورم ۴0 درصدی، یعنی افزایشی 20 درصد کمتراز 
تورم! در واقع سفره کارمندها در سال ۱۴02 نسبت به ۱۴0۱، 
20 درصد دیگر کوچک می شود؛ امری که در مورد بازنشسته ها 
هم صدق می کند. به جدول حقوق کارگران هم اگر سری بزنید، 
حداقل دستمزد ماهانه آن ها، پنج میلیون و صد و پنجاه و هفت 
هزار تومان معین شده. رقمی که با توجه به همان نکته ای که در 
خصوص افزایش 20 درصدی حقوق و تورم ۴0 درصدی گفته 
شد و با توجه به خط فقر و اینکه اقتصاددان ها در خصوص خط 
فقر خانوارها گفته اند که برای خانواده دونفره تهرانی، ۳2 میلیون 
تومان و برای خانوار روستایی، ۱۵ میلیون و 700هزار تومان 
است و با توجه به افزایش روزافزون و افسارگسیخته قیمت ارز 
و پایین آمدن )همان روزانه( ارزش پول ملی، فاجعه بر فاجعه 
زندگی کارمندان دولت و کارگران می افزاید و این ها تازه افرادی 
هستند که در جایی استخدام شده و از حقوق ثابتی برخوردارند. 
خیل افرادی که در اماکن خصوصی، به صورت روزمزد یا پاره 
وقت، مشاغل متفرقه و بدون بهره برداری از هیچگونه حق و 
حقوق و مزایای شغلی در ایران زندگی را به سختی می گذرانند، 
دستمزدهایی به مراتب کمتر از آنچه گفته شد دریافت می کنند. 
اما همه این ها گفته شد که به کجا برسیم؟ به فیش حقوقی یک 
دختر خانم کم سن و سال )دهه هشتادی( که گفته می شود دختر 
یکی از اعضای شورای شهر تهران است؛ رقم ۳۳ میلیون در ماه. این 
دختر گویا مسئول دفتر مادر بزرگوارش که نامی از او برده نشده 
در کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر بوده. از نظر اعضای 
فعلی شورای شهر تهران که همگی از یک حزب و جناح هستند 
)مثل شورای پنجم شهر تهران که همگی از یک طیف دیگر بودند(، 
حقوقی که کارمندان شورای شهر تهران دریافت می کنند، بسته 
به سنوات خدمت، جایگاه شغلی، تحصیلات، اضافه کاری و... آنها 
متغیر است و نمی توان گفت الزاما پرداخت چنین حقوقی صحیح 
است یا خیر، زیرا باید حقوق هر فرد را در جایگاه و موقعیت خودش 
بررسی کنیم.  در اینجا ذکر دو نکته لازم است؛ اول اینکه ملاک 

این نگارش، سن و سال نیست و یک فرد با سن کم هم می تواند 
توانمندی های بالایی داشته باشد و باید بر اساس آن توانمندی ها، 
خدمات و زحمات و دستاوردهایش ارج نهاده شود اما با توجه به 
اخبار به نظر نمی رسد که دختر مذکور عضو شورای شهر تهران 
از توانمندی خاصی برخوردار باشد بجز اینکه فرزند عضو است 
و این نسبت خانوادگی جزو توانمندی ها محسوب نمی شود. از 
سوی دیگر ذکر این نکته و این ارقام، اعداد و حقوق های بی حساب 
و کتاب در این دور ه  شورا به معنای مبرا بودن دوره های گذشته 
نبوده و نیست. همان طور که به کار گرفتن اقوام و خویشاوندان در 

سمت های متفاوت در این نهاد برآمده از رأی مردم. 
  افزایش حقوق خوب برای نیروهای خاص شهرداری

مشخص نیست که فیش حقوقی ۳۳ میلیون تومانی دختر 
یکی از اعضای شورای شهر تهران چطور به بیرون درز پیدا کرد 
اما خبرهای مرتبط با آن، مهدی چمران، رئیس شورای شهر 
را به واکنش وادار کرد تا با توجیه اینگونه که این فرد حقوق 
معوقه)عقب افتاده( داشته)بدون اینکه دلیل این عقب افتادن 
ذکر شود(، بگوید که رئیس دفتر یک سری وظایف خاص دارد و 
جایگاهش بالاتر از یک کارمند است و تاکید کند امسال حقوق 
نیرو های شهرداری افزایش خوبی داشته است. البته برخی 
کارمندان شهرداری و شورای شهر)به خصوص نیروهای ساعتی( 
می گویند که حقوق کافی دریافت نمی کنند و همواره گلایه هایی 
دارند و به نظر می رسد این گونه افزایش ها برای نیروهای خاص 
صورت می گیرد که یا مانند دختر این گزارش، مادر یا پدر یا سایر 
بستگانشان عضو شوراست یا کارهای دیگری انجام می دهند که به 

واسطه آن حقوقشان بالا و بالاتر می رود. 
 این عضو هم دخترش را آورده

اما چمران با بیان اینکه حقوق ماه آینده این دختر، اصلاح و 
بر اساس جدول پرداخت می شود، درباره حقوق او توجیهاتی 
هم به کار برده با این عناوین که: به دلیل اینکه رئیس دفتر یک 
سری وظایف خاص دارد جایگاهش بالاتر از یک کارمند است و 
ادامه داده: کسی که عضو شورای شهر می شود می تواند رئیس 
دفترش را با خودش بیاورد. این عضو شورا هم دخترش را برای 
این کار با خود به شورای شهر آورد. رئیس شورا گفته وقتی این 
خبر را دیده موضوع را پیگیری کرده و با بیان اینکه امسال حقوق 
نیرو های قراردادی شهرداری افزایش خوبی بر اساس قانون کار 
پیدا کرد، گفته که این افراد هم، چون قرارداد خدمات اداری شهر 

داشتند شامل این افزایش حقوق شدند، اما افرادی که مسئول 
دفتر هستند حدود ۱۵ تا ۱۶ میلیون حقوق دریافت کنند. او 
صحبت های دیگری هم مطرح کرده با این مضامین که »ببینید 
افراد باید بر اساس تحصیلات، جایگاه و... حقوق بگیرند شاید این 
فرد باید پست هم داشته باشد، اما اگر شرایط دریافت پست را 
نداشته باشد، پست داده نمی شود، اما می تواند کار ها را انجام دهد، 

اما پول پست را دریافت نمی کند.«
 شخصا مخالفم

اما ناصر امانی یکی از اعضای شورای شهر تهران در واکنشی 
به این موضوع گفته است که »شخصا با انتصاب بستگان اعضای 
شورا در سمت های مدیریتی مخالفم و معتقدم پرداخت حقوق 
بالا به دختر یکی از اعضای شورای شهر تهران قابل پذیرش 
نیست.« امانی با تکرار رقم حدود ۱۵ تا ۱۶ میلیون تومانی 
حقوق مسئول دفترهای شورا گفته »البته رقم پایه حقوق ایشان 
از این مقدار هم پایین تر است، اما با توجه به حق مسئولیت و 
سایر مواردی که به عنوان مسئول دفتر به فیش حقوقی این 
شخص اضافه می شود، دریافتی ایشان به این مقدار می رسد.« 
خبرگزاری ایلنا، از این عضو شورا پرسیده صرف نظر از اینکه 
مسئول دفتر یک عضو شورا جزو بستگان او محسوب می شود 
یا خیر، چرا باید مسئول دفتر یک عضو شورای شهر تهران، با 
توجه به اینکه بسیاری از کارمندان سایر نهادها ارقامی پایین تر 
از این مقدار را دریافت می کنند، بین ۱۵ تا ۱۶ میلیون تومان 
حقوق پرداخت کند؟  امانی با اشاره به بررسی توانمندی ها 
و برخی شاخصه ها برای افزایش حقوق گفته: »در زمانی که 
مصوبه »مدیریت تعارض منافع در شهرداری تهران« در دوره 
فعلی شورای شهر در صحن شورا بررسی می شد، شخصا تاکید 
کردم باید این مصوبه را به نحوی اصلاح کنیم که عطف به ماسبق 
بشود، ولی سایر دوستان در شورای شهر به این پیشنهاد توجه 
نکردند. ظاهرا شروع قرارداد دختر عضو شورای شهر نیز مربوط 
به قبل از زمان تصویب این مصوبه است و بنابراین انتصاب این 
شخص در دفتر کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورا غیرقانونی 
محسوب نمی شود.« باید گفت که این انتصاب بی مورد که ماهی 
۳۳ میلیون تومان برای شورا آب خورده، از نظر اعضا غیر قانونی 
نیست ولی می گویند که بهتر است اعضای شورای شهر تهران 
چنین انتصاباتی را انجام ندهند و از بستگان خود در سمت های 

مدیریتی شورا استفاده نکنند!
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نگــــره

  رانندگان زنجیرچرخ و لوازم 
گرمایشی همراه داشته باشند

 مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان مرکزی با بیان اینکه در پی بارش های برف 
صورت گرفته، برخی جاده های این استان برفی 
است، گفت: رانندگان باید با احتیاط رانندگی 
کرده و برای جلوگیری از بروز حوادث رانندگی 
فاصله طولی و عرضی را رعایت کنند. مهرداد 
جهانی افزود: نیاز است رانندگان برای تردد در 
جاده های استان، ضمن اطمینان از سلامت 
وسیله نقلیه، تجهیزات ایمنی از جمله زنجیر 
چرخ، لوازم گرمایشی و آذوقه خشک همراه 
داشته باشند. او ادامه داد: در حال حاضر بارش 
برف در جاده های شهرستان های اراک و شازند 
از جمله شازند ـ ازنا، اراک ـ خمین، اراک ـ 
سلفچکان، توره ـ بروجرد محدوده گردنه زالیان، 
اراک ـ فرمهین و اراک ـ توره در محدوده روستای 
مهدی آباد ادامه دارد که البته بیشترین میزان 
آن در گردنه زالیان است. مدیرکل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای استان مرکزی اظهار داشت: 
مرکز مدیریت راه های این اداره کل همواره و 
در تمام ایام سال ضمن رصد آخرین وضعیت 
ترافیکی و جوی راه ها، آماده پاسخگویی از طریق 
شماره تلفن ۱۴۱ است تا سفری ایمن برای 
کاربران جاده ای رقم بخورد. جهانی تصریح کرد: 
۳80 نفر راهدار با استفاده از 22۶ دستگاه انواع 
ماشین آلات راهداری وظیفه برفروبی و نمک 
پاشی در جاده های استان مرکزی را برعهده 
دارند و ۳۵ راهدارخانه نیز در جاده های استان 
در راستای خدمت رسانی به مسافران و مردم 

فعال هستند. 

 سویه جدید کرونا ۳ تا ۵ روزه 
از بدن خارج می شود

حمید عشرتی، اپیدمیولوژیست گفت: دوره 
ابتلا به سویه جدید کرونا بین ۳ تا ۵ روز است. 
برای بازگشت به محیط کار نیازی به تست منفی 
نیست؛ زیرا در طول این مدت بیماری از بدن 
خارج می شود. افراد علامت دار بهتر است پس از 
بهبودی تا ۵ روز در خانه بمانند؛ زیرا ممکن است 
افراد دیگر را مبتلا کنند. به گفته او سویه های 
جدید شناسایی شده در کشور، سرایت پذیری 
بالایی دارند؛ اما خوشبختانه مرگ و میر پایینی 

خواهند داشت. 

 یخ زدگی تالاب های
 چهارمحال و بختیاری 

سرپرست محیط زیست استان چهارمحال 
و بختیاری از یخ زدگی تالاب های استان براثر 
کاهش دما خبرداد. سعید یوسف پور اظهارداشت: 
بر اثر کاهش دما تالاب های چغاخور، گندمان، 
علی آباد و سولقان، چال ترَ و چال خشک در 
چهارمحال و بختیاری یخ زد. او افزود: پیش بینی 
می شود در صورت تداوم یخ زدگی تالاب های 
بیش از ۵0درصد پرندگان مهاجر از چهارمحال 
و بختیاری کوچ کنند. یوسف پور بیان کرد: 
تالاب های بین المللی چغاخور، گندمان، چال تر، 
به صورت  سولقان  و  علی آباد  چال خشک، 
زنجیروار از ضلع جنوبی شهرستان بروجن و 
در امتداد کوه کلار، از رشته کوه های زاگرس به 
طرف غرب استقرار یافته اند. به گزارش ایلنا ۱20 
هزار پرنده مهاجر آبزی و کنارآبزی در تالاب های 
استان چهارمحال و بختیاری زمستان گذرانی 

می کنند. 

 کارت کنکور 1۴0۲ منتشر شد
کارت ورود به جلسه آزمون مرحله اول کنکور 
۱۴02، پیش از موعد اعلام شده بر روی سایت 
سازمان سنجش آموزش کشور قرار گرفت. بر 
این اساس، داوطلبان شرکت در مرحله اول برای 
دریافت کارت ورود به جلسه می توانند به پایگاه 
اطلاع رسانی سازمان سنجش مراجعه کنند. 
داوطلبان تا پایان روز چهارشنبه 28دی فرصت 
دارند که نسبت به دریافت کارت ورود به جلسه 
خود اقدام کنند. پیش از این اعلام شده بود که 

توزیع کارت از یکشنبه 2۵دی آغاز می شود. 

 دولت خود را موظف به 
پاسخگویی مطالبات شهروندان 

می داند 
رئیس مرکز ارتباطات مردمی ریاست جمهوری 
استانی  برنامه های مردمی سفر  در حاشیه 
رئیس جمهور به استان یزد، با دعوت موبد 
زرتشتیان استان و نیز نماینده زرتشتیان ایران 
در مجلس شورای اسلامی درعبادتگاه اصلی 
زرتشتیان یزد به عنوان  پایتخت جهانی دین 
زرتشت حاضر و با ابلاغ سلام رئیس جمهور، 
طی سخنانی با اشاره به تولد آیین زرتشت در 
ایران به عنوان یکی از ادیان آسمانی مصرح در 
قانون اساسی، همزیستی ادیان مختلف در ایران 
به ویژه در استان یزد را مایه مباهات برای نظام 
اسلامی دانست.  احمد صالحی گفت:  این مرکز 
همانند هفته های اخیر که به مناسبت عید میلاد 
حضرت مسیح برای هموطنان مسیحی زمینه 
پاسخگویی و خدمت بیشتر را فراهم آورده، از 
امروز نیز برای هموطنان زرتشتی این خدمات را 
فراهم خواهد کرد. رئیس مرکز ارتباطات مردمی 
ریاست جمهوری خاطرنشان کرد: ما به عنوان رابط 
مردم و دولت مردمی، خود را پاسخگو و پیگیر 
درخواست و مطالبات تک تک شهروندان ایرانی 
در داخل وخارج از کشور و فارغ از هر آیین ودین 

و قوم ومذهب رسمی در قانون اساسی می دانیم.

اخبارکــــوتاه

روی خط آرمان ملی

فیش حقوقی فرزند یکی از اعضای شورای شهر تهران، حساسیت هایی را در خصوص عدم رعایت برابری، عدالت و شایسته سالاری در این نهاد برآمده از 
رأی مردم به وجود آورده است

حقوق 33 میلیونی یک دختر دهه هشتادی 
  انتصابی که ماهی 33 میلیون تومان برای شورا آب خورده، از نظر اعضا غیر قانونی نیست ولی می گویند که بهتر است اعضا از بستگان خود در 

سمت های مدیریتی شورا استفاده نکنند!
  با توجه به اخبار به نظر نمی رسد که دختر مذکور عضو شورای شهر تهران از توانمندی خاصی برخوردار باشد بجز اینکه فرزند عضو شوراست 

و این نسبت خانوادگی جزو توانمندی ها محسوب نمی شود
  حقوق ماهانه کارمندان دولت و کارگران چیزی بین پنج تا شش میلیون تومان است!

  ایده انتقال آب از خلیج فارس ابتدا به 
کرمان و با هدف تامین آب کشاورزی استان 
کرمان در زمان ریاست جمهوری هاشمی 
رفسنجانی مطرح شد و سپس بنگاه های 
سرمایه گذاری در انتقال آب به مرور در کشور 
رو به فزونی رفت، غافل از اینکه انتقال آب 
یکی از راه های کورتر کردن گره ورشکستگی 
بحران آب در ایران است؛ که داد فعالان محیط 
زیست را بلند کرده است. به نظر کارشناسان 
انتقال آب برای مسیرهای کوتاه شاید آخرین 
گزینه باشد؛ نه نخستین گزینه در مسیری به 
طول بیش از هزار کیلومتر، آن هم با هدف 
استفاده برای صنعت و کشاورزی آن هم در 
سرزمینی چون ایران با دمای تبخیر بالا و کم 
آب. با وجود تمام این مخالفت ها و آگاه سازی 
دولت ها درباره خطرات محیط زیستی و 
آسیب های آن، خط دوم انتقال آب خلیج 
فارس به فلات مرکزی ایران و استان یزد 
پنج شنبه گذشته با حضور ابراهیم رئیسی 
گشایش یافت. گشایشی که بیش از ۳00هزار 
میلیارد تومان بودجه برای آن صرف می شود، 
در حالی که دولت با کسری بودجه روبه رو 
است و بسیاری از فعالیت های پژوهش محور 
در کشور به دلیل نبود بودجه، خاک می خورند 

و فراموش می شوند. 

 حسین آخانی، استاد دانشگاه و 
کارشناس محیط زیست در گفت وگو با 

خبرآنلاین 
می گوید: »انتقال آب از خلیج فارس و 
دریای عمان از اشتباه های بزرگ در کشور 
و بسیار مشخص است  برخی که تا حالا 
پیگیر سدسازی در انتقال آب بود، در حال 
حاضر با تعریف جدیدی از تامین آب، منافع 
خود را حفظ می کند.« او ادامه می دهد: 
»همه متخصصان اقتصاد معتقدند، چنین 
انتقالی هزینه های کلانی را روی دوش کشور 
می گذارد و به صرفه نیست، باید چند سیاست 
مناسب را پیگیری کنیم تا با مشکل کم آبی 

در کشور برخورد کنیم. یکی از مهم ترین 
سیاست ها این است که صنایع آب بر را از 
مناطق مرکزی به مناطق ساحلی منتقل 
کنیم و اگر ما فکر کنیم که با انتقال آب به 
استان یزد، می توانیم نیاز آبی این استان را با 
روش های غیرآبی پایداری که در کشور وجود 
دارد، حل کنیم، کاملا به بیراهه رفته ایم؛ 
اگر این راه حل جوابگو بود باید انتقال آب 
از زاینده رود که قبلا به یزد و کرمان صورت 
گرفته بود، آن نیاز را جواب می داد.«او به 
مشکل پساب شرکت های صنعتی و معدنی 
در اطراف یزد به عنوان یک مشکل محیط 
زیستی اشاره می کند و می گوید: »در حال 

حاضر در اطراف یزد دریاچه بزرگی از آب 
فاضلاب تشکیل شده است که نتیجه فعالیت 
شرکت های معدنی و صنعتی یزد است که 
در حاشیه یزد رها و تبخیر می شود؛ و دولت 
به جای اینکه آبی را منتقل کند به یزد باید 
آبی را که در حال حاضر مصرف می شود، به 
صورت بهینه مصرف کند و اجازه ندهدکه 
این آب هدر برود.« آخانی توضیح می دهد: 
»بنابراین راه حل بسیار مشخص است: انتقال 
صنایع به مناطق ساحلی و اضافه نکردن 
صنایع جدید باید سیاست اصلی باشد و دیگر 
اجرای سیاست های بهینه سازی مصرف آب؛ 
مساله ای که در کشور ما نداریم و همین اشتباه 
را در رابطه با انرژی تکرار می کنیم. به عنوان 
دومین کشور تولید کننده گاز جهان، در حال 
حاضر وضعیت به حدی بحرانی است که گاز 
پایتخت را نمی توانیم تامین کنیم و با روش 
تعطیلی، مساله را حل می کنیم؛ به دلیل اینکه 
در این سال ها به جای اینکه ما به فکر این 
باشیم که مصرف انرژی را درکشور بهینه کنیم 
و به مردم یاد دهیم که چگونه کمتر مصرف 
کنند، به عنوان نمونه به جای، اصلاح مهندسی 
ساخت و ساز های مسکونی تاکید بیشتر بر 
ساخت ساختمان های بیشتر در تهران داریم و 

بعد به آنها آب، برق و.. بدهیم.«

انتقال آب خلیج فارس اشتباه است


